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|| روزنامه جوان |  شماره 4919  1437 ذيحج��ه   24  |  1395 مه��ر   5 دوش��نبه  دغدغه هاي انتخاباتي يا حل مشكلات مردم 
س��خنان انتقادي رئيس جمه��ور در مجمع عمومي س��ازمان ملل و 
متعاقب آن سخنان آقاي ظريف در شوراي روابط خارجي امريكا نسبت 
به عملكرد امريكايي ها در مس��ير اجراي برجام، اگرچه ديرهنگام، اما 
بالاخره نشان داد كه آنچه طي ماه هاي اخير دلسوزان داخلي نسبت به 
بدعهدي امريكايي ها و عدم پايبندي آنها به توافقات مطرح مي كردند، 
برآورد درس��تي از مس��ير و س��رانجام برجام بود. اگرچ��ه دولتي ها و 
رسانه هاي حامي آنها را برنتافتند و با اتهامات مختلف تلاش كردند كه 

نقدهاي آنها را سياسي جلوه دهند.
آقاي روحاني در سخنراني خود در مجمع عمومي سازمان ملل ضمن 
اينكه برجام را يك سند پذيرفته ش��ده چندجانبه دانست كه اهمال 
نسبت به اجراي آن از سوي امريكا تخلفي بين المللي تلقي مي شود و 
هرگونه بدعهدي در اجراي برجام به بي اعتباري بيشتر ايالات متحده 
در س��طح جهان مي انجامد، با تأكيد بر تعلل ايالات متحده در اجراي 
تعهدات قانوني اش در ماه هاي گذشته آن را اشتباهي راهبردي دانست 
كه بايد فوراً جبران ش��ود. او تصري��ح مي كند كه اين گون��ه اقدامات 
غيرقانوني مسبوق به سابقه است كه آخرين نمونه آن رأي ديوان عالي 
امريكا در تأييد دس��ت اندازي به ميلياردها دلار ام��وال ملت ايران در 

سال هاي گذشته است.
آقاي ظريف نيز در جلس��ه پرسش و پاسخ در ش��وراي روابط خارجي 
امريكا مي گويد كه دولت امريكا تاكنون »تقريباً« كاري بيشتر از امضاي 
پاي برجام نكرده و هيچ تلاش واقعي براي اجراي تعهدات خود انجام 
نداده اس��ت. آقاي ظريف براي اولين بار از برخورد دوگانه امريكايي ها 
رونمايي كرده و مي گويد در عين اينكه ممكن است اسناد در روزهاي 
اوليه رسيدن به توافق امضا شده باشد، اما وقتي پاي اجراي تعهدات به 
ميان مي آيد با اما و اگرها، كاري مي كنند كه بانك ها عطاي همكاري با 

ايران را به لقايش مي بخشند. 
بخش هايي از اين سخنان اگرچه از س��وي رسانه هاي حامي دولت در 
داخل سانسور شد، اما پس از اين مواضع بود كه سخنگوي فارسي زبان 
وزارت خارجه امريكا وعده داد كاخ سفيد تلاش خواهد كرد كه ايراني ها، 

اثرات توافق هسته اي را در زندگي روزمره شان لمس كنند.
در زمينه اين مواضع جديد و واكنش امريكايي ها چند نكته قابل ذكر 

است:
1- ش��ايد مهم ترين دليل��ي كه تاكنون دول��ت يازدهم نتوانس��ته از 
پيامدهاي برجام بهره ببرد اعتم��اد به طرف مقابل ب��ود كه اكنون با 
گذشت بيش از يك سال از امضا و اجرايي شدن آن به اين نتيجه رسيده 
اس��ت كه امريكايي ها بدعهد و غيرقابل اعتمادند. طبيعي بود كه اگر 
همين نگاه از ابتدا وجود داش��ت و به جاي هجمه به منتقدان داخلي، 
فلش انتقادات به سمت امريكايي ها مي رفت اين تغيير لحن امريكايي ها 
زودتر اتفاق مي افتاد و به قول سخنگوي وزارت خارجه امريكا »مردم 
ايران زودتر نتيجه برجام را در زندگي روزمره ش��ان لمس مي كردند.« 

اگرچه ترديدهاي جدي هنوز نسبت به عملكرد آنها باقي است.
2- از نخس��تين روزه��اي تصويب برجام، مش��خص ب��ود كه هدف 
امريكايي ها حل مش��كلات مردم ايران نبوده، بلكه تحقق تغييري بود 
كه آنها از روزهاي اول ورود به عرصه مذاكرات از آن انتظار داش��تند. 
اوباما در 19 مرداد سال 1394 در مصاحبه با يك پايگاه اطلاع رساني، از 
ضرورت گذار در داخل ايران و لزوم پايان يافتن شعار مرگ بر امريكا و 
انكار هولوكاست سخن گفته و تأكيد مي كند كه »چنين امري نيازمند 
تغيير در سياست و رهبري ايران است. تغيير طرز فكر در زمينه رويكرد 

ايران به جهان و رويكردشان به كشورهايي مثل ايالات متحده.«
اين سخنان اوباما را چندي بعد س��ي ان  ان در آستانه انتخابات مجلس 
در اس��فند ماه 94 صريح تر بيان و ابراز امي��دواري مي كند كه نتيجه 
برجام به تغيير در مجلس ايران بينجامد. آنگاه كه مي نويس��د: نتيجه 
اين انتخابات مي تواند آين��ده روابط ايران با غ��رب را تعيين كند. اگر 
ميانه روها و اصلاح طلبان در اين انتخابات پيروز شوند ما مي توانيم شاهد 

پيشرفت هايي در اين روابط باشيم.
3- اما نتيجه انتخابات مجلس امريكايي ها را به مقصود نرساند و روند 
مش��كلات اقتصادي و ناتواني ه��اي دولت در حل مش��كلات نگراني 
غربي ها را نس��بت به فضاي داخلي ايران جدي تر ك��رد. اين نگراني را 
مي توان در سخنان جان برنان، رئيس سازمان سيا در اجلاس امنيتي 
اسپن در مورخ 95/5/9 مش��اهده كرد. آنگاه كه در پاسخ به سؤال آيا 
توافق هس��ته اي تغييري در لحن و اقدامات ايران ايج��اد كرده يا نه، 
مي گويد: تصور مي كنم كه اين »توافق هس��ته اي« كار درس��تي بود 
كه انجام ش��د، چراكه جلوي پيگيري برنامه تسليحاتي آنها را گرفت. 
اين كار رئيس جمهور)حس��ن( روحاني را هم كه از  ديد ما بين عناصر 
فعال در ايران فردي بس��يار ميانه رو تر به ش��مار مي آيد، تقويت كرد. 
جان برنان سپس با اشاره به اينكه ما به دقت اوضاع را زير نظر داريم تا 
ببينيم رقابتي كه در درون حكوم��ت وجود دارد چگونه پيش مي رود، 
تأكيد مي كند كه او)روحاني( بايد دستاوردهاي بيشتري داشته باشد 
تا حمايت بيش��تري جلب كند. به اين دليل كه در حكومت ايران بين 

تندروها و ميانه رو ها رقابت وجود دارد.
4- آنچه بيشتر امريكايي ها را نگران كرده نتايج نظرسنجي آنها و برخي 
از مراكز معتبر نظرسنجي ايران نسبت به افزايش روند بي اعتمادي مردم 
به امريكايي ها و عدم تحقق وعده هاي برجام و كاهش محبوبيت آقاي 
روحاني است كه واكنش هاي زيادي را برانگيخته كه يادداشت هفته 
گذشته نيويورك تايمز و مواضع دنيس راس، مشاور اوباما نمونه اي از آن 
است، به گونه اي كه نيويورك تايمز صراحتاً تأكيد مي كند كه از كمك 
به رفع مش��كل اقتصادي ايران مي توان به عنوان اهرمي براي تقويت 

نيروهاي ميانه رو در ايران استفاده كرد.
5- اگرچه انتظار است كه اهتمام مس��ئولان دولتي از اين مواضع حل 
مش��كلات مردم و رفع كاس��تي ها در فرصت باقي مانده خدمتگزاري 
دولت يازدهم باشد، اما نوع مواضع امريكايي ها و تحركات آنها براي رفع 
قطره چكاني تحريم ها در روند اجراي برجام كه پس از سفر نيويورك 
اين روزها در قالب وعده فروش هواپيما يا تس��هيلات گردش��گري و 
هتلداري ظاهر شده است، نشان دهنده برنامه هاي آنها براي تأثيرگذاري 
بر فرآيندهاي داخلي كشور اس��ت كه در اين صورت هوشياري بيشتر 

نيروهاي مؤمن به انقلاب را مي طلبد.

عباس حاجي نجاري
       ايرنا: رئيس جمهور در ديدار رئيس مجلس كنيا گسترش و تعميق 
روابط با كشورهاي آفريقايي و از جمله كنيا را از اصول  سياست خارجي 
جمهوري اسلامي ايران دانست و تأكيد كرد كه تهران از ارتقاي سطح 
همكاري هاي ته��ران – نايروبي به ويژه در  حوزه اقتصادي اس��تقبال 

مي كند.  
       تسنيم: حجت الاسلام عليرضا س��ليمي، رئيس كميته آموزش 
عالي مجلس از ارائه طرح استيضاح وزير آموزش و پرورش با 40 امضا به 

هيئت رئيسه مجلس خبر داد. 
       ف�ارس: لاريجاني در ديدار با وزير برنامه ريزي و سرپرست وزارت 
تجارت عراق:حماي��ت عملي قدرت هاي جهاني و برخي كش��ورهاي 

منطقه از تروريسم باعث گسترش ناامني در عراق و سوريه شد. 
       جوان: تعدادي از نمايندگان در تذكري به رئيس جمهور خواستار 
لزوم تذكر به س��خنگوي دولت براي حفظ حرمت مراجع عظام تقليد 

شدند. 
 

رئيس ستادکل نيروهاي مسلح:
والفجر 8 اقدامي بي نظير با پشتوانه علمي بود

هش�ت س�ال دفاع مقدس ع�اوه ب�ر جنبه هاي حماس�ه آفرين 
خود، نق�ش بزرگ�ي ني�ز در عرص�ه توليد علم کش�ور داش�ت. 
به گزارش فارس، س��ردار سرلش��كر محمد باقري، رئيس س��تاد كل 
نيروهاي مسلح طي س��خناني در مراسم آغاز س��ال تحصيلي جديد 
دانشگاه عالي دفاع ملي اظهار داش��ت: دفاع مقدس را عمدتاً از جنبه 
حماس��ه آفريني و تأثير در روحيات ملت نگاه مي كنند در حالي كه از 
جنبه هاي مختلف قابل بررسي است كه يك جنبه توليد علم براي آينده 
كشور بود. وي براي نمونه به عمليات والفجر8 و عبور غواصان ايراني از 
اروند اشاره كرد و آن را يك اقدام با پشتوانه علمي و عملي بي نظير در 
دنيا دانست. باقري تصريح كرد: بايد به اين موضوع توجه شود كه آيا اين 
بعد علمي دفاع مقدس تدوين و مورد بحث و بررسي قرار گرفته است 
يا خير؟ رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح با بيان اينكه امروز در مقابله با 
تروريست ها در عراق و سوريه نيز توليد دانش مي تواند صورت بگيرد، 
ادامه داد: همين كه پهپادهايي با برد بلند، مقرهايي با يك متر مربع را 
دقيقاً هدف قرار دهند، در اختيار خيلي ها نيست ولي اين امر در آنجا 
در حال انجام است و روس ها براي رس��يدن به اين دستاورد به شدت 
دنبال كمك ما هستند. وي خاطرنشان كرد: البته شايد امريكايي ها و 
صهيونيست ها هم آن را داشته باشند. باقري افزود: علوم و رشته هايي 
كه در دانشگاه دفاع ملي اس��ت براي مهمانان و كشورهاي مسلمان و 
ديگران هم مي تواند نافع باشد. رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح گفت: 
اتصال و ارتباط اين مركز آموزشي را با سطوح مديريتي عالي نيروهاي 
مس��لح برقرار خواهيم كرد. وي در عين حال تصريح ك��رد: بايد دائماً 
به روز باشيم و جزوات و متوني را كه ناكارآمدي آن به اثبات رسيده، در 

كلاس ها مطرح و تكرار نكنيم. 

حجت الاسام سالک:
رسالت دستگاه ديپلماسی حفظ ارزش هاست

نايب رئي�س کميس�يون فرهنگ�ي مجل�س ب�ا بي�ان اينک�ه 
تقوي�ت  و  وابس�تگي  ن�وع  ي�ک  آم�دن  کوت�اه   هرگون�ه 
ابر قدرت هاس�ت، گفت: دش�من همين را مي خواهد که ما کوتاه 
بياييم که فشار بياورد تا براندازي و اهداف شيطاني را عملي کند. 
حجت الاسلام احمد سالك در گفت وگو با رس��ا، به تبيين پيامدهاي 
تنازل از اصول در عرصه ديپلماسي پرداخت و گفت: رسالت مسئولان 
جمهوري اس��لامي، به وي��ژه وزارت خارجه در س��طح جهاني حفظ 
مجموعه ارزش هايي است كه انقلاب اسلامي با مديريت حضرت امام 
آفريدند. وي افزود: پاي اين مجموعه ارزش ها بيش از 200 هزار شهيد، 
هزاران آزاده، ملت ايران و ايثارگران هزين��ه پرداختند تا به يك عزت 
بين المللي رسيديم، كوتاه آمدن از اصول و ارزش هاي انقلاب اسلامي 
تحقير ملت اي��ران و ذليل ش��دن در برابر ابر قدرت هاس��ت. نماينده 
اصفهان ادامه داد: هرگون��ه كوتاه آمدن يك نوع وابس��تگي و تقويت 
ابر قدرت هاس��ت، دش��من همين را مي خواهد كه ما كوتاه بياييم كه 
فشار بياورد تا براندازي و اهداف شيطاني را عملي كند، بنابراين وزارت 
خارجه ما نبايد موجبات تحقير ايران را در سطح بين المللي و شكستن 
عزت ملت ايران را فراهم كند. حجت الاسلام سالك با بيان اينكه روحيه 
سازشكارانه در وزارت خارجه حاكم اس��ت، گفت: بنده چهار سال در 
وزارت خارجه بودم و كار نهضت ها را انجام مي دادم كه اين روحيه حاكم 
است، سازش با دولت ها و امتياز دادن و امتياز گرفتن وجود دارد كه با 
معيار ارزش ها نمي خواند ما بايد قاطعيت و تدبير داشته باشيم تا تحت 

فشار قرار نگيريم. 

محسن رضايی عنوان کرد:
طراحي فتنه اي  بزرگ عليه جهان اسلام

 با پشتيبانی رژيم صهيونيستی 
فتنه بزرگی عليه جهان اسام با حمايت جهان استکبار و حمايت 
برخی کش�ورهای منطقه طراحی ش�ده که از اين فتنه اس�رائيل 

پشتيبانی می کند.
به گزارش تسنيم ، محسن رضايی دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام 
ديروز در يادواره شهدای خارگ با بيان اينكه منطقه استراتژيك خارگ 
در 8 سال دفاع مقدس نقش مهمی ايفا می كرد، اظهار داشت: خارگ با 
مقاومت و ايستادگی مردم اين منطقه نماد مقاومت و ايستادگی است 
كه در زير بمباران هواپيماهای رژيم بعث عراق جانانه مقاومت و دفاع 
كردند.وی با بيان اينكه س��اكنان و كاركنان ش��ركت نفت و نيروهای 
مسلح در خارگ در هشت سال جنگ تحميلی مردانه مقاومت كردند، 
خاطرنشان كرد:  جزيره خارگ نماد اتحاد شيعه و سنی است كه با اتحاد 

و  وحدت جانانه از اين منطقه استراتژيك دفاع كردند.
دبير تشخيص مصلحت نظام با بيان اينكه مقاومت و دفاع از شهرهای 
خارگ، خرمشهر و آبادان در جنگ تحميلی هيچ گاه از ذهن ها خارج 
نمی ش��ود، تصريح كرد: خارگ مانند خرمش��هر و آبادان كه در جنگ 
تحميلی صدمات زيادی متحمل ش��دند و مردم مقاوم��ت جانانه ای 
كردند ضمن اينكه از جايگاه ويژه ای برخوردار هستند بايد از ايستادگی، 

رشادت ها و حماسه های مردم اين شهرها كتاب ها نوشته شود.
سرلشكر رضايی با بيان اينكه در جنگ هشت ساله تحميلی هيچ روزی 
خارگ از بمباران هوايی رژيم بعثی غافل نبود، گفت:  با توجه به جايگاه 
جزيره خارگ در اقتصاد كش��ور رژيم صدام برای ناب��ودی اين جزيره 
برنامه ريزی كرده  ب��ود به گونه ای روزانه اين جزي��ره به عنوان گلوگاه 

اقتصاد كشور بمباران می كرد.
وی با بيان اينكه كاركنان شركت نفت  و ساكنان اين جزيره در پدافند 
هوايی رش��ادت های فراوانی در دف��اع از خارگ از خود نش��ان دادند، 
خاطرنشان كرد: در جنگ نفتكش ها خارگ و بوشهر خط مقدم  دفاع 

مقدس بود.
دبير تش��خيص مصلحت نظام با بيان اينكه  تدبير و طراحی نيروهای 
مسلح در جنگ هشت ساله  سبب سرافزاری ايران اسلامی شد، گفت: 
در جنگ تحميلی عليه ايران اسلامی  تمامی قدرت های بزرگ جهان 
از صدام حمايت می كردند  كه ملت ايران با اتكا به قدرت لايزال الهی با 

اقتدار جلوی متجاوزان ايستادند و ابهت آنها را پايمال كردند.

114 نماينده مجلس ديروز حال رأي دادن نداشتند!

باهنر:احمدي نژاد از ورود به انتخابات منع شده است

رئيس سازمان بازرسي کل کشور:

نجومي هاي مجرم و متخلف به دادگاه معرفي مي شوند

 114 نف�ر از نماين�دگان مجل�س در جري�ان 
بررس�ي يک لايحه موافقتنامه همکاري بين 
ايران و ع�راق در رأي گيري ش�رکت نکردند 
و همي�ن ام�ر موجب ش�د لايحه مذک�ور در 
اتفاق�ي نادر ب�ه تصوي�ب نرس�د، موضوعي 
ک�ه ص�داي اعت�راض و انتق�اد پزش�کيان 
نايب رئي�س اول مجل�س را ه�م درآورد. 
به گزارش ف��ارس، نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي در نشس��ت علني ديروز پارلمان لايحه 
موافقتنامه هم��كاري در زمينه حف��ظ نباتات و 
قرنطينه گياهي بين دولت جمهوري اس��لامي 
ايران و دولت جمه��وري عراق را م��ورد بحث و 
بررسي قرار دادند و به تصويب نرساندند. اين اولين 
موافقتنامه طي سال هاي اخير است كه در اتفاقي 
نادر در صحن علن��ي به تصويب نرس��يد و البته 
انتقاد و اعتراض مسعود پزش��كيان، نايب رئيس 
اول مجلس را هم ب��ه دنبال داش��ت. وي كه در 
غياب لاريجاني اداره جلس��ه علن��ي را عهده دار 
بود، پس از عدم تصوي��ب و رأي آوري اين لايحه 
موافقتنامه خطاب به وكلاي ملت گفت: 114 نفر 

در جريان رأي گيري براي اين لايحه رأي ندادند، 
از نمايندگان مجلس مي خواهيم كه در رأي گيري 
ش��ركت كنند. پزش��كيان همچنين در پاسخ به 
برخي نمايندگان كه خواس��تار انجام رأي گيري 
مجدد بودند، تأكيد كرد: پس از اتمام رأي گيري، 
نمي توان مجدداً رأي گي��ري كرد. وكلاي ملت با 
113 رأي موافق، 3 رأي مخالف و 17 رأي ممتنع 

از 248 نماينده حاضر در صحن علني، با كليات 
لايحه موافقتنامه همكاري در زمينه حفظ نباتات 
و قرنطينه گياهي بين دولت جمهوري اس��لامي 
ايران و دولت جمهوري ع��راق مخالفت كردند. 
براي تصوي��ب كليات يك لايحه ي��ا طرح، نصف 
به علاوه يك نفر از نماين��دگان حاضر در صحن 
مجلس بايد به كلي��ات آن رأي موافق بدهند، با 

توجه به اينكه هنگام بررسي لايحه مذكور 248 
نفر از وكلاي ملت در صحن علني حضور داشتند، 
حداقل مي بايست 125 نفر از نمايندگان به كليات 
اين لايحه رأي موافق مي دادن��د تا كليات آن به 

تصويب مي رسيد. 
در همين ارتباط نماينده مردم محلات در مجلس 
با انتق��اد از عدم مش��اركت 114 نماينده حاضر 
در صح��ن در رأي گيري نگراني خود را نس��بت 
به مشمول مرور زمان ش��دن طرح يك فوريتي 
رس��يدگي به حقوق هاي نجومي نيز اعلام كرد. 
حجت الاسلام عليرضا سليمي افزود: پس از سه 
هفته تعطيل��ي نمايندگان تش��ريف آورده اند و 
در رأي گيري نيز ش��ركت نمي كنند. همچنين 
س��ليمي در تذكر ديگري درباره طرح مربوط به 
رس��يدگي حقوق هاي نجومي با انتقاد از ارجاع 
اين طرح به كميسيون اصل 90 گفت: ما نگرانيم 
كه اين طرح يك فوريتي مش��مول م��رور زمان 
شود. پزش��كيان با ابراز اينكه اين مطلب توسط 
نمايندگان ديگر نيز تذكر داده ش��ده دستور به 

قطع ميكروفن سليمي داد.  

احمدي نژاد به عنوان يک�ي از گزينه هاي قوي 
ب�راي انتخابات رياس�ت جمه�وري از ورود به 
انتخابات منع ش�ده اس�ت، لذا مخالفان وي از 
اي�ن موض�وع خيل�ي اظه�ار ش�عف نکنند. 
به گزارش مهر، محمدرضا باهنر، دبيركل جامعه 
اسلامي مهندسين در نشست ماهانه اين تشكل 
سياسي با اشاره به انتخابات رياست جمهوري و 
شوراهاي اسلامي شهر در سال آينده اظهار كرد: 
فعلًا فض��ا، فضاي بغرنجي اس��ت اما همه تلاش 
خود را مي كني��م تا اصولگرايان ب��ه جمع بندي 
واحد و اجماع برسند. كار، كار سختي است البته 
در انتخابات مجلس دهم ي��ك تجربه و تمريني 
ش��د و در برخي بخش ها خوب عم��ل كرديم و 

موفقيت هاي قابل توجهي را داشتيم و بايد نقاط 
قوت خود را اضافه و از نقاط ضعف خود كم كنيم. 
وي با اشاره به انتخابات شوراها گفت: شوراهاي 
شهر پارلمان هاي منطقه اي هستند، اما به دليل 
اينكه دو انتخابات رياس��ت جمهوري و شوراها 
همزمان شده است عملًا انتخابات شوراها تحت 
تأثير انتخابات رياس��ت جمهوري قرار مي گيرد. 
باهنر افزود: شوراهاي شهر و روستا وظيفه مهمي 
برعهده دارن��د و مي توانند در عم��ران و آباداني 
ش��هرها نقش آفريني كنند. من توصيه مي كنم 
دوستان اصولگرا در تهران و شهرستان ها بحث 
انتخابات شوراهاي ش��هر را كليد بزنند و ما هم 
در تهران س��عي مي كنيم در مس��ئله انتخابات 

شوراها به وحدت برسيم. دبيركل جامعه اسلامي 
مهندسين تأكيد كرد: انتخابات رياست جمهوري 
پيچيدگي هاي خاص خودش را دارد، همان طور 
كه در خبرها شنيديد و قرار بود رسانه اي نشود، 
اما بالاخره رس��انه اي ش��د. آقاي احمدي نژاد به 
عنوان يك��ي از گزينه هاي قوي ب��راي انتخابات 
رياس��ت جمهوري به دلايل متن��وع از ورود به 
انتخابات منع ش��ده اس��ت. وي افزود: ما از نظر 
سياس��ت راهبردي توصيه مي كنيم نه مخالفان 
احمدي نژاد از منع شدن وي اظهار شعف كنند و 
نه دوستان وي خيلي دمغ شوند و در حالت كما 
و اغما بروند. سعي كنيد عكس العمل هايتان در 
رس��انه ها عكس العملي معتدل باش��د يعني هم 

شادي و شعف زياد هزينه اي را براي آينده دارد 
و هم افسرده ش��دن به نفع مصالح نظام نيست. 
رئيس جبهه پيروان خ��ط امام و رهبري تصريح 
كرد: سياست ما درباره هر كدام از كانديداها كه 
مطرح مي شوند اين است كه فعلًا گزينه هاي در 
معرض انتخابات را بررس��ي مي كنيم البته نقاط 
ضعف و قوت را هم مي گوييم ول��ي نه ايجابي و 
نه سلبي در رابطه با كسي موضع گيري نخواهيم 
كرد. باهنر در پايان گفت: اميدواريم در انتخابات 
رياست جمهوري يك كانديداي واحد، كارآمد، 
محبوب و مقبول داشته باش��يم زيرا در اين نوع 
انتخابات هم كارآمدي نامزد و هم محبوبيت وي 

مورد نظر است.  

ب�ا  نامتع�ارف  حقوق ه�اي  ماج�راي  در 
پيگيري ه�اي س�ازمان بازرس�ي کل کش�ور 
حدود 63 ميلي�ارد ري�ال از بيم�ه، بانک ها و 
ش�رکت هاي وابس�ته پس گي�ري ش�ده و 
ب�ه بيت الم�ال برگش�ت داده ش�ده اس�ت. 
به گزارش خبرگزاري ميزان، ناصر س��راج رئيس 
س��ازمان بازرس��ي كل كش��ور در آيي��ن افتتاح 
ساختمان جديد بازرسي كل استان سمنان گفت: 
سازمان بازرس��ي كل كش��ور بنا بر دست گيري 
مديران دارد و نه مچ گيري. چرا كه معتقديم اكثر 
قريب به اتفاق مديران ما زحمتكش، خدوم و كارا 
هس��تند، ولي اخيراً تعدادي از مديران به صورت 
ميك��روب وارد بدنه ش��ده و مدي��ران را در افكار 
عمومي بد ن��ام كرده اند، خصوص��اً درباره جريان 
حقوق هاي نامتعارف كه مش��كلات جدي براي 

مديران ايجاد شده، بايد ثابت كنيم اكثر مديران 
پاكدست هستند و تعداد اندكي ناپاك و متخلفند 
كه ممكن اس��ت در هر مجموعه اي باشند. وي با 
بيان اينكه آخرين گزارش س��ازمان بازرسي كل 
كش��ور هفته جاري خدمت مقام معظم رهبري، 
رؤساي قوا و مس��ئولان عالي ارسال خواهد شد، 
افزود: سازمان بازرسي كل كش��ور تلاش دارد تا 
پايان ماه جاري پرونده حقوق ه��اي نامتعارف را 
ببندد و پرونده آنان ك��ه مرتكب خلاف و جرمي 
شدند، قطعاً در دادگاه رسيدگي خواهد كرد و به 
سزاي اعمال شان خواهند رس��يد و بعد از صدور 
حكم قطعي، همان طور كه مق��ام معظم رهبري 
فرمودند و تأكيد آيت الله لاريجاني است براي مردم 

اطلاع رساني خواهد شد. 
قاضي س��راج با بيان اينكه در ماجراي حقوق هاي 

نامتعارف با پيگيري هاي سازمان بازرسي كل كشور 
حدود 63 ميليارد ريال از بيمه، بانك ها و شركت هاي 
وابسته پس گيري شده و به بيت المال برگشت داده 
شده است، خاطرنشان كرد: قول مي دهم بقيه پول ها 
نيز به بيت المال بازگشت داده شود و با آنان كه خلاف 
قانون انجام داده اند برخورد شود. متأسفانه حفره هاي 
قانوني زيادي وجود داشت و افرادي كه مترصد اين 
كارها بودند از اين كانال ه��اي قانوني ورود كرده و 
اين حقوق ها را دريافت كرده اند. خوشبختانه هم 
دولت، هم مجلس و هم قوه قضائيه درصدد تصويب 
قانوني هستند تا اين حفره ها كه موجب سوءاستفاده 
مي شود را شناسايي و مانع تكرار اين موارد شوند. وي 
با تأكيد بر حاكميت قانون در كشور گفت: اگر همه 
قانون مدار باشند، قطعاً اتفاقاتي نظير حقوق هاي 
نامتعارف صورت نمي گيرد. متأسفانه در يك برهه 

قانون گريزي در حال تبديل شدن به فرهنگ بود 
ولي الحمدلله امروز رؤساي قوا با همديگر هماهنگ 

بوده و عزم همه رعايت قانون است.
خوش��بختانه جلس��ات س��تاد مبارزه با فس��اد 
با حضور مس��ئولان س��ه قوه و به ص��ورت منظم 
تشكيل مي شود. ان شاء الله بتوانيم قانونمداري را 
سرلوحه همه مديران و عزيزان قرار دهيم. رئيس 
سازمان بازرسي كل كش��ور با تأكيد بر برخورد با 
قانون گريزي در هر مق��ام و جايگاهي گفت: اگر 
يك گلوله برف را در نظر بگيريم وقتي مي چرخد 
و ب��ه پايين كوه مي آي��د به يك توده و س��ونامي 
تبديل مي شود؛ بنابراين بايد در همان مبدأ جلوي 
قانون گريزي را گرفت تا به سونامي تبديل نشود. 
چون اگر سونامي قانون گريزي تشكيل شد سخت 

است تا همه را به مدار قانون برگرداند. 

به دليل ناتواني در رفتار متناسب با امريکا صورت مي گيرد

تحقيق و تفحص 
از دفتر حقوقي رياست جمهوري

روحاني در گفت وگو با شبکه تلويزيوني ان بي سي:

  امريكا در اجراي برجام تخلف 
کرده است

حقوق�ي  دفت�ر  از  تفح�ص  و  تحقي�ق 
رياس�ت جمه�وري ب�ا اي�ن فرضي�ه ک�ه 
داده ه�ا و س�تانده هاي اي�ران و امري�کا 
يکس�ان نيس�ت ش�کل گرفت�ه اس�ت 
و باي�د تکليف اخت�اف اين دو کش�ور در 
زمين�ه اموال غيرمنقول مش�خص ش�ود. 
حش��مت الله فلاحت پيش��ه، عضو كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي 
اس��لامي در گفت و گ��و ب��ا خبرگ��زاري خانه 
ملت گف��ت: در حال حاضر اي��ران و امريكا در 
شرايط رفع اختلافات هستند و در اين زمينه 
مي توانيم بخشي از اختلاف ها در خصوص اموال 
غيرمنقول را در قبال مذاكره در مناس��بات دو 
كشور رفع كنيم. وي تأكيد كرد: در حال حاضر 
اين سؤال وجود دارد كه چرا داده هاي ما به هيچ 
وجه با ستانده هاي ما در مقابل امريكا همخواني 
ندارد و اين مس��ئله در عملكرد دفتر حقوقي 
رياست جمهوري مشهود است. اين نماينده در 
ادامه توضيح داد: به اعتقاد من دولت جمهوري 
اسلامي ايران بايد در قالب مذاكرات دو جانبه يا 
سفارتخانه هاي حافظ منافع يا حقوقي معضل 
را حل كند. با توجه به مقايسه روابط اقتصادي 
و ميانگين صرفه اقتصادي، مصادره و استفاده 
از اموال غيرمنقول، در حال حاض��ر امريكا از 
ايران س��ود مي برد. فلاحت پيشه با بيان اينكه 
15 نفر از نمايندگان خواهان تحقيق و تفحص 
از دفتر معاون��ت حقوقي رياس��ت جمهوري 
هستند، افزود: زماني مناسبات ايران و امريكا 
نظامي بود، بعد از آن اين مناس��بات سياسي 
ش��د و در زمان تحريم به اقتصادي تغيير كرد 
و اكنون فضا كاملًا حقوقي است و بايد بررسي 
شود در ش��رايط جديد ما تا چه اندازه آمادگي 
داريم از اين فرصت ها استفاده كنيم. وي گفت: 
در حال حاضر احكامي ك��ه امريكا عليه ايران 

گرفته است 10 برابر احكامي است كه ما عليه 
واشنگتن از مجامع بين المللي دريافت كرده ايم. 
هر كارش��ناس منصف و بي طرفي مي داند كه 
امريكا ظلم بيش��تري به ملت ايران وارد كرده 
اس��ت. بايد مش��خص ش��ود كارمندان دفتر 
حقوقي رياس��ت جمهوري براي چه اقداماتي 
حقوق دريافت مي كنند. اي��ن نماينده با بيان 
اينكه دفتر حقوقي رياست جمهوري نتوانسته 
رفتاري متناسب با اقدامات امريكا عليه ايران 
داشته باشد، اظهار داشت: فرضيه اين تحقيق و 
تفحص همين مسئله است و بايد بررسي كنيم 

چرا توان لازم وجود ندارد. 
عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس شوراي اسلامي در اين باره كه مجامع 
بين المللي به نفع امريكا رأي صادر مي كنند، 
گفت: اگ��ر اين گونه اس��ت چرا وارد پروس��ه 
ش��كايت به مجامع بين المللي مي شويم، چرا 
در موضوع ايرباس ب��راي 60 ميليون دلار در 
برابر290 شهيد توافق مي كنيم، در حالي كه 
يك امريكايي بيش از ي��ك ميليارد دلار عليه 
ايران حكم دريافت مي كند، بايد مشخص شود 
اگر مجامع بين المللي مخالف ايران هستند چرا 
دفتر حقوقي رياست جمهوري به كارمندانش 
حقوق مي دهد و اين حقوق براي چه فعاليتي 

است؟

دول�ت آين�ده امري�کا اگ�ر بخواه�د ب�ه 
دش�مني هاي خ�ودش ادامه دهد، پاس�خ 
مناس�ب خ�ودش را درياف�ت مي کن�د. 
ب��ه گ��زارش پاي��گاه اطلاع رس��اني رياس��ت 
جمهوري، حجت الاس��لام روحاني در حاشيه 
نشس��ت مجمع عمومي س��ازمان ملل متحد 
در نيويورك و در مصاحبه با شبكه تلويزيوني 
ان بي سي امريكا اظهار داشت: شكست برجام، 
شكس��ت ثبات و امنيت جهاني و فعاليت هاي 
ديپلماس��ي و بين المللي است. كس��ي از اين 
شكس��ت نفع نمي برد و همه بايد تلاش بكنيم 
كه برجام پايدار بماند. وي در پاس��خ به سؤالي 
درباره برجام و ميزان پايبندي طرفين و ايالات 
متحده به اجراي دقيق آن، با بيان اينكه ايران 
طبق گزارش ه��اي آژان��س بين المللي انرژي 
اتمي ب��ه همه تعه��دات خودش عم��ل كرده 
است، گفت: فكر مي كنم كه اين يك آزمايش 
بزرگ تاريخي براي  طرفين اس��ت كه چگونه 
به قولمان پايبنديم و آي��ا در عمل تعهداتي را 
كه اعلام كرده ايم، اج��را مي كنيم يا نه؟ طبق 
اذعان آژانس و كش��ورهاي 1+5، ايران به طور 
كامل ب��ه تعهدات خودش عمل ك��رده،  اما در 
طرف مقابل متأسفانه امريكا در برخي از موارد 
اهمال ها، عقب ماندگي يا حتي تخلفاتي دارد. 
رئيس جمهور اضافه كرد: خزان��ه داري امريكا 
به جاي اينك��ه بانك هاي جه��ان را به اجراي 
برجام تشويق بكند، جملاتي را ادا مي كند كه 
آنها را مي ترساند و اين باعث شده كه برخي از 
بانك هاي بزرگ به خاطر اينكه مي ترسند مورد 
تحريم خزانه داري امريكا قرار بگيرند در مورد 
همكاري با ايران دچار ترديد ش��وند و اين يك 
تخلف بزرگ از طرف امريكاست كه بايد اين را 
رفع بكند و همانطور كه هم��ه مردم مي دانند 
در تعهدات بين المللي اگ��ر يك طرف به تعهد 

خود عمل نكند، به اين معناس��ت كه آن تعهد 
نمي تواند دوام داشته باشد. 

روحاني در پاس��خ به س��ؤالي مبني ب��ر اينكه 
»شايد يكي از دلايلي كه بانك هاي بين المللي 
در همكاري ب��ا ايران ترديد دارند نقش س��پاه 
در اقتصاد ايران و توس��عه موشك هاي دوربرد 
اس��ت، آيا راهي هس��ت كه نقش س��پاه را در 
اقتصاد كمرنگ تر كند كه باعث راحتي بيشتر 
بانك هاي بين الملل��ي ش��ود؟« تصريح كرد: 
شركت هايي در ايران هستند كه ممكن است 
بخشي از سهام شان به شركت هايي تعلق داشته 
باش��د كه آن ش��ركت ها وابس��ته به نيروهاي 
نظامي باش��ند، اما در عين حال آن شركت ها 
فعاليت هاي اقتصادي مي كنند. امروز در ايران 
برخي از بزرگراه ها توس��ط همان ش��ركت ها 
س��اخته مي ش��ود، برخي بنادر توسط همان 
شركت ها ساخته مي شود، حتي در زمينه نفت 
و گاز، گاهي برخي از همان ش��ركت ها فعاليت 
دارن��د و فعاليت ه��اي عادي اقتص��ادي، مثل 
ساخت بندر، بخش هاي نفت، گاز و همچنين 
در زمينه اتوبان ها. اين ربطي به مسئله نظامي 
ندارد. ه��ر ش��ركتي مي تواند وابس��ته به هر 
دس��تگاهي باش��د و كار عمراني انج��ام دهد، 
بنابراين، فشار به بانك ها در زمينه كار با ايران 

به اين بهانه قطعاً تخلف از برجام است. 

       بهارستان

     خبر

      قضائی

       خبر 

 عضو هيئت رئيسه کميسيون اقتصادي خبر داد
دعوت از طيب نيا 

 براي توضيح درباره »فيش هاي نجومي«
عض�و هيئ�ت رئيس�ه کميس�يون اقتص�ادي مجل�س از حضور 
علي طيب ني�ا در کميس�يون متبوع خ�ود براي توضي�ح درباره 
اقدام�ات حس�ين فري�دون و فيش ه�اي نجوم�ي خب�ر داد. 
حجت الاسلام سيدناصر موسوي لارگاني در گفت وگو با تسنيم، با اشاره 
به دستور كار هفته آينده كميسيون متبوع خود اظهار كرد: دعوت از 
علي طيب نيا، وزير اقتصاد در دستور كار هفته آينده اين كميسيون قرار 
دارد. وي با بيان اينكه تاكنون چندين ب��ار از وزير اقتصاد براي حضور 
در كميسيون اقتصادي دعوت شده، خاطرنشان كرد: تا امروز وزير به 
دليل مشغله كاري به كميسيون نيامده  است. موسوي لارگاني با اشاره 
به دليل دعوت از وزير اقتصاد گفت: از طيب نيا به منظور ارائه توضيحاتي 
درباره س��ؤالات پنجگانه يكي از نمايندگان درباره فيش هاي نجومي، 
تغيير مديرعامل بانك ملت و برخي اقدامات حسين فريدون، دستيار 

رئيس جمهور و ارائه گزارش و عملكرد، دعوت به عمل آمده است. 
 


